

研究著作目錄 List of Publications

廖小娟 Mandy, Hsiao-chuan Liao

一、 經匿名審查制度出版品

1. 2017.04, 「國家權力變動與意圖：權力平衡論與權力轉移論」, 收於**和平與衝突研究：理論新視野**, 湯智賢主編, 台北：五南出版社。
2. 2016.12, 「試論中美發動軍事衝突的要件：國家權力差距或不滿意」, **政治學報(TSSCI)**, 第六十二期, 頁 1-24。
3. 2016.12, 與南昌熙、李東奎合著, 「美國重返亞洲政策與新軍事戰略：兼論臺灣的新安全態勢」, **中國研究(南韓 Rank A 中文期刊)**, 第 68 卷, 頁 193-219。
4. 2016.09, “The Black Box behind Power Shifts and War—A Rational Choice Perspective,” *Issues and Studies*, (Indexed by Scopus), 52(3): 16500010, 26 pp.
5. 2016, 「探索中日爭霸東北亞之衝突行為：兼論權力轉移理論的適用性」, **台灣政治學刊(TSSCI)**, 第 20 卷第 1 期, 頁 61-106。
6. 2015. 07, 「中國大陸外交決策模式的演變？以兩次朝核危機的處理為例」, **國際與公共事務**, 第 1 期, 頁 105-137。
7. 2014. 04 “State Dissatisfaction: Predicting the Occurrence of Interstate War,” *Asian Politics & Policy*, 6(2): 217-236, (SJR Index: 0.14)

二、 經匿名審查待出版品

1. Forthcoming, “Issue, Political Cleavage and Party Competition in Taiwan” (with Shing-Yuan Sheng, in *Taiwan Voters*, eds. Christopher Achen and T.Y. Wang), Michigan University Press。

三、 其他出版品

1. 2016. 09. 「近期東海情勢觀察」, **大陸與兩岸情勢簡報**, 陸委會, <http://www.mac.gov.tw/ct.asp?xItem=115659&ctNode=5602&mp=1>
2. 2014.05. **台灣、菲律賓、日本、中國、美國五國危機事件資料庫, 2001-2013**

(中英文版本), 與包宗和、左正東合著, 台灣大學公共政策與法律研究中心。

3. 2005.05 「中共與北韓的雙邊關係—以兩次核武危機的處理檢視」, **展望與探索** (台北: 展望與探索雜誌社), 第三卷, 第五期, 頁 34-47。
4. 2004.12 「美國的 APEC 政策—用霸權理論檢視」, **亞太經濟合作評論** (台北: 中華台北 APEC 研究中心), 第十二期, 頁 101-114。
5. 2004.03 「書評『David Shambaugh: American Studies of Contemporary China』」, **政治科學季評** (台北), 第一期, 頁 15-16。

四、會議發表

(一) 東亞各國國際關係、外交政策與對外衝突行為

1. 2017. “The Impacts of Domestic Politics on States’ External Behavior.” Presented at Fifth Global International Studies Conference, Taipei. April 1-3.
2. 2016. “A Study on China’s Taiwan Policy under Xi Jinping.” Presented at International Conference on Mainland China’s Institutional Changes and Strategic Trends, Institute for National Policy Research, Taipei. November 16-17.
3. 2016. “The Conflictual Behavior of China, Taiwan, Japan, and the U.S.: Take the East China Sea Disputes for Example”, 第八屆發展研究年會: 環境與永續發展, 臺灣大學, 10 月 15 日。2016 台灣政治學會年會, 世新大學, 10 月 23 日。
4. 2016. “Back to the future: Instability of the Sino-Japan relationship in the 21st Century.” Presented at the Annual Conference of American Political Science Association, Philadelphia, U.S.A. September 1.
5. 2016. “The Impacts of Domestic Politics on States’ External Behavior: Take the Fishery Agreement in the East China Sea between Taiwan and Japan for Example.” Presented at Conference at Taiwan, and East Asian Security, Institute for Far Eastern Studies at Kyungnam University, Seoul, South Korea. April 3.
6. 2015. “How Does Risk Propensity Influence War Initiation? A Comparative Case Study on the 1894 Sino-Japanese War and the 1937 prelude of WWII.” 2015 中國政治學年會, 文化大學, 10 月 3 日。
7. 2015. “Back to the future: Instability of the Sino-Japan relationship in the 21st Century.” Presented at 2015 Annual Conference of Association of Asian Studies, Academia Sinica, Taiwan, June 22-24
8. 2015. 「國家計畫與地方優勢的產業增長模式競爭—天津市低碳城市個案研究」, 與陳蓉怡合著, 2015 亞太區域研討會, 中山大學, 3 月 21 日。

9. 2015. “War between Powerful Contenders in Northeast Asia: Japan and Russia in the Twenty Century,” Presented at the 2015 Annual Meeting of International Studies Association(國際研究學會年會), New Orleans, the U.S., February 18-21.
10. 2014. 「挑戰權力轉移理論：聚焦中日之東北亞國家衝突行為」, 2014 台灣政治學會年會, 臺灣大學, 12 月 7 日。
11. 2014. 「挑戰權力轉移理論：東北亞國家的衝突行為之探討」, 2014 台灣國際關係學會年會, 中山大學, 11 月 15 日。
12. 2014, “The East China Sea Disputes: A Perspective from Crisis Behavior.” Presented at East Asian Security Workshop (東北亞安全工作坊), Kobe University, Japan. May 9.
13. 2013, 「誰是中美可能衝突的最後一根稻草?! 國家權力差距或不滿意度?!」, 2013 台灣國際關係學會年會, 中研院政治所, 12 月 7 日。
14. 2013, “The Choice of War or Peace for Japan and the United States: A Perspective from the Prospect Theory Regarding to Interstate Power Transition.” Presented at the Annual Conference of American Political Science Association(美國政治學會年會), Conflict Process Panel, Chicago, U.S. A. August 29-September 1.
[獲頒政治科學網絡下載數前十名]
15. 2013, “Issue, Political Cleavage and Party Competition in Taiwan.” Presented at the Taiwan Voter Workshop(台灣選民工作坊), NCCU, Taiwan. March 24 (with Shing-Yuan Sheng).
16. 2012, “Power Parity and Peace among Big Powers in Northeast Asia: A Quantitative Study 1918-2011.” Presented at International Peace Research Association Japan Conference(日本國際和平研究學會會議), Tsu-City, Mie Prefecture, Japan. November 24 (with Szu-chien Hsu).
17. 2011, “How Does Risk Propensity Influence the Initiation of a War? A Case Study on the Relations between China and Japan in 1894-1945.” Presented at the 2011 Annual Meeting of International Studies Association(國際研究學會年會), Montreal, Canada, March 16-March 19.
18. 2009, “The Instrumentality of Foreign Aid: the Cases of Taiwan and South Korea.” Presented at the Annual Conference of American Association of China Studies(美國中國研究學會年會), Orlando, U.S.A. October 25-October 28.

(二) 國際關係理論

1. 2013, “A Key to Predict the Occurrence of Interstate Conflict: the Measure of State Dissatisfaction (by Boolean Algebra).” Presented at the Annual Conference of International Studies Association (國際研究學會年會), San Francisco, U.S. A.

April 3-6.

2. 2012, "A Key to Predict the Occurrence of an Interstate Conflict: the Measure of State Dissatisfaction (A Quantitative Approach)." 2012 台灣國際關係學會年會, 中興大學, 10月6日。
3. 2012, "A New Measurement of States' Dissatisfaction: An Experimental Way to Expand PTT." Presented at the 2012 Annual Meeting of International Studies Association(國際研究學會年會), San Diego, U.S.A., April 1-April 5.
4. 2010, "Dissatisfaction and War in All Relevant Dyads: Power Transition Theory Expanded." Presented at the Annual Conference of APSA-Midwest(美國政治學會中西部分會), Chicago, U.S.A., April 22.
5. 2009, "Open the black box of Power Transition Theory." Presented in the Annual Conference of Southern American Political Science Association(美國政治學會南部分會年會). Poster Session. New Orleans, U.S.A. January 9.